

## *Urban Nexus*

### **An e-bulletin of the Family Network of CPRN**

[Français](#)

Welcome to *Urban Nexus*, a monthly e-bulletin of policy research, news and events on cities and communities launched by Canadian Policy Research Networks (CPRN) in October 2002. *Urban Nexus* is for policy makers, researchers and interested members of the public seeking up-to-date information, from Canadian and non-Canadian sources, about new research on cities.

To view archived *Urban Nexus* summaries on the CPRN Web site, simply click here: <http://www.cprn.org/en/theme-docs.cfm?theme=31>

### **April 16, 2003 – Immigration, Diversity and Inclusive Cities**

Canada is one of the most urbanized countries in the world and its major cities are also among the most ethnically diverse. Immigration has contributed greatly to cosmopolitan cities where people of different race, culture, language, religion, and life experience come together to live and work in a “shared space.” Urban policy makers now face important challenges in creating inclusive cities that enable newcomers and persons of diverse backgrounds to participate fully in the economic, social, and political life of the city. In part this is because cities that value difference and provide the best conditions for diversity are the most innovative places in the new economy. This issue of *Urban Nexus* highlights research from Canada, Europe, and the United States, exploring different aspects of sustainable diversity and inclusive cities.

### **Résumés**

**McIsaac, Elizabeth. 2003. *Nation Building Through Cities: A New Deal for Immigrant Settlement in Canada*. Ottawa: Caledon Institute of**

## **Social Policy.**

<http://www.caledoninst.org/PDF/553820436.pdf>

**Mwarigha, M.S. 2002. *Towards a Framework for Local Responsibility: Taking Action to End the Current Limbo in Immigrant Settlement in Canada*. Toronto: Maytree Foundation.**

[http://www.maytree.com/PDF\\_Files/TowardsFrameworkReport.pdf](http://www.maytree.com/PDF_Files/TowardsFrameworkReport.pdf)

These two reports address the challenges in designing effective policies and programming for immigration and settlement in Canadian cities. Elizabeth McIsaac critiques recent proposals for a “dispersion” strategy, and proposes an alternative multi-stakeholder, inter-governmental framework to increase the capacity of cities, both small and large, to support newcomers in finding suitable employment, housing, and education in their chosen communities. M.S. Mwarigha focuses on settlement dynamics in Toronto, the primary destination for an increasing number of immigrants. The report documents the main challenges faced by newcomers and host communities as well as the current mismatches between settlement needs and services, and responsibilities and resources. It outlines new parameters for a policy, planning, and service delivery relationship between governmental and non-governmental stakeholders.

Elizabeth McIsaac is a Research and Policy Manager at the Maytree Foundation (<http://www.maytree.com/>). M.S. Mwarigha is the Program Director at the Centre for Equality Rights in Accommodation (<http://www.equalityrights.org/cera/>).

**Rogers, Alisdair, and Jean Tillie (eds.). 2001. *Multicultural Policies and Modes of Citizenship in European Cities*. Ashgate: Aldershot .**

**UNESCO Management of Social Transformations Programme. *City Templates*.**

<http://www.unesco.org/most/p97city.htm>

These two research initiatives offer a valuable comparative perspective on urban immigration and settlement. Both are part of the UNESCO MOST program created in 1994 to generate policy-relevant knowledge on governing multicultural cities in the global age. The edited volume by Rogers and Tillie provides detailed case studies of relations between immigrants, their related ethnic communities, and host societies in ten selected European cities. Cases are chosen from both Northern and Southern Europe. The volume’s introductory and concluding chapters elaborate comparative themes. The *City Templates* project offers electronic access to research

databases on different aspects of urban diversity and inclusion in seventeen European cities.

Alisdair Roger teaches at the School of Geography and Environment at Keble College, Oxford University. Jean Tillie teaches at the Institute for Migration and Ethnic Studies, University of Amsterdam.

Information about their book is available at:

<http://www.pscw.uva.nl/imes/books/books-mpmc.htm>

**Gertler, Meric S., Richard Florida, Gary Gates, and Tara Vinodrai. 2002. *Competing on Creativity: Placing Ontario's Cities in North American Context*. A report prepared for the Ontario Ministry of Enterprise, Opportunity and Innovation and the Institute for Competitiveness and Prosperity.**

<http://www.competeprosper.ca/institute/>

This report places the discussion of cultural inclusion and urban diversity in the context of the new economy. It examines the relationship between talent, technology, creativity and diversity in city-regions in Ontario and Canada, and compares it with relationships previously found by Richard Florida in the United States. The report concludes that Ontario city-regions have a solid foundation for economic innovation based on their vibrant local creative classes, and openness to diversity from people of different racial, ethnic, and lifestyle groups. The concept of the “Mosaic Index” demonstrates the value of diverse urban environments and the importance of immigration and settlement.

Meric S. Gertler is Professor of Geography and Planning, and the Goldring Chair in Canadian Studies at the University of Toronto. Richard Florida is H. John Heinz III Professor of Regional Economic Development in the Heinz School of Public Policy and Management at Carnegie Mellon University. Gary Gates is a Research Associate in the Population Studies Centre at the Urban Institute in Washington, D.C. Tara Vinodrai is a doctoral student in economic geography at the University of Toronto .

**Carolle Simard. 2001. *La représentation des groupes ethniques et des minorités visibles au niveau municipal : candidats et élus*. Research report to the Conseil des relations interculturelles du Québec.**

[http://im.metropolis.net/research-policy/research\\_content/doc/Simard1\\_France.PDF](http://im.metropolis.net/research-policy/research_content/doc/Simard1_France.PDF)

The ethnic composition of municipal councils is of mounting importance now that local political actors are being increasingly asked to manage issues of diversity. This report describes the ethnic composition of 16 municipal councils in Quebec, as well as the candidates in elections held between 1997 and 1999.

There is no ambiguity in the results; the composition of these councils does not reflect the proportion of the ethnic population as whole. While some cities do have a proportion of candidates and councillors larger than that of the whole ethnic population of the city, the study leads to the conclusion that the goal of representation proportional to the size of the ethnic population has not been met, and this is the case particularly in cities outside of the metropolitan area. In addition, while overall women are less well represented than men in the councils, there is an exception for visible minority women, who are better represented than their population numbers would lead us to expect.

Carolle Simard is Professor of Political Science at the Université de Québec à Montréal (UQAM).

## What's New?

### On the Bookshelf

**Holston , James, ed. 1999. *Cities and Citizenship*. Durham and London, Duke University Press.**

This edited collection argues that cities have become the critical sites for negotiating citizenship, democracy, and national belonging. Case studies are presented from Africa, Europe, Latin America, and North America .

**Reitz, Jeffrey G. 1998. *Warmth of the Welcome: The Social Causes of Economic Success for Immigrants in Different Nations and Cities*. Boulder, Colorado: Westview Press.**

This book examines how the economic performance of immigrants is shaped by national and urban social institutions such as labour markets, welfare services, and educational systems. Cross-national urban comparisons are made among the United States, Canada, and Australia.

**Isin, Engin F. (ed.). 2000. *Democracy, Citizenship and the Global City*.**

**London: Routledge.**

This collection uses an interdisciplinary approach to track the city's emergence as a vital space for democracy and citizenship in the global era. A broad cross-section of Canadian, European, and American urban specialists contribute chapters.

**Waldinger, Roger (ed.). 2001. *Strangers at the Gates: New Immigrants in Urban America*. Berkeley: University of California Press.**

This edited volume offers a comprehensive analysis of immigrant destinies in the largest American cities, specifying the conditions that hinder or aid newcomers in making economic progress.

## **Conferences and Events**

The Metropolis Project, Canadian Heritage Department and Association for Canadian Studies. **“Intersections of Diversity Seminar.”** April 25-26, 2003 . Niagara Falls, Ontario. Information: [http://www.acs-aec.ca/e\\_IntersectionDiv.html](http://www.acs-aec.ca/e_IntersectionDiv.html)

Institute of Intergovernmental Relations, Queen's University. **“Municipal-Federal-Provincial Relations: New Structures/New Connections.”** May 9-10, 2003. Kingston, Ontario.  
<http://www.iigr.ca/conferences/090503>

Federation of Canadian Municipalities. Annual Conference. **“Competitive Communities.”** May 30- June 2, 200. Winnipeg, Manitoba.  
<http://www.fcm.ca>

International Council for Canadian Studies. **“Transculturalisms: Diversity and Metamorphosis.”** May 22-24, 2002. Université du Québec à Montréal.  
[http://canada.metropolis.net/frameset\\_e.html](http://canada.metropolis.net/frameset_e.html)

Canadian Urban Transit Association. Annual Conference. **“Public Transit: Building Stronger Communities.”** May 31- June 4, 2003. Winnipeg, Manitoba.  
<http://www.cutaactu.ca/>

Canadian Institute of Planners. Annual Conference. **“Building Communities.”** July 6-9, 2003. Halifax, Nova Scotia. Keynote speaker: Judith Maxwell, President, CPRN.

[http://www.cip-icu.ca/English/conference/  
theme\\_loc.htm](http://www.cip-icu.ca/English/conference/theme_loc.htm)

Eighth International Metropolis Conference. **“Gaining from Migration: A Global Perspective on Opportunities for Economic and Social Prosperity.”** September 15-19, 2003. Vienna, Austria.

<http://www.metropolis2003.at/>

## Policy Research Reports

Papillon, Martin. 2002. *Immigration, Diversity and Social Inclusion in Canada's Cities*. CPRN Discussion Paper No. F|27. Ottawa: Canadian Policy Research Networks.

<http://www.cprn.org>

Germain, Annick. 2000. **“Immigrants and Cities: Does Neighbourhood Matter?”** Paper presented at Transatlantic Learning Committee, Montreal.

[http://im.metropolis.net/research-policy/research\\_  
content/doc/IMMIGRANTS.pdf](http://im.metropolis.net/research-policy/research_content/doc/IMMIGRANTS.pdf)

Bloom, Michael, and Michael Grant. 2001. **“Brain Gain: The Economic Benefits of Recognizing Learning and Learning Credentials in Canada.”** The Conference Board of Canada .

[http://www.conferenceboard.ca/education/  
pdf/brain\\_gain\\_detailed\\_findings.pdf](http://www.conferenceboard.ca/education/pdf/brain_gain_detailed_findings.pdf)

Sandercock, Leonie. 2000. **“When Strangers Become Neighbours: Managing Cities of Difference.”** *Planning Theory and Practice* Vol. 1, No. 1: 13-30.

[http://www.tandf.co.uk/journals/routledge/  
14649357.html](http://www.tandf.co.uk/journals/routledge/14649357.html)

Strategic Workshop on Immigrant Women Making Place in Canadian Cities. 2002. *Policy-Relevant Research on Immigration and Settlement – Relevant for Whom: A Working Document*. Workshop Coordinator: D. Rose

<http://GenderImmigration.inrs-ucs.uquebec.ca>

United Kingdom Government, Home Office. 2001. *Community Cohesion: A Report of the Independent Review Team*. Chaired by Ted Cantele.

<http://www.ukonline.gov.uk>

Bauder, Harald, and Emilie Cameron. 2002. **“Cultural Barriers to Labour Market Integration: Immigration from South Asia and the Former Yugoslavia.”** Vancouver Centre of Excellence: Research on Immigration and Integration in the Metropolis.

<http://www.riim.metropolis.net/Virtual%20Library/2002/wp02-03.pdf>

Edgington, David W., and Thomas A. Hutton. 2002. **“Multiculturalism and Local Government in Greater Vancouver.”** Vancouver Centre of Excellence: Research on Immigration and Integration in the Metropolis.

<http://www.riim.metropolis.net/virtual%20Library/2002/wp02-06.pdf>

Hulchanski, J. David. 1997. **“Immigrants and Access to Housing: How Welcome are Newcomers to Canada?”** Keynote Presentation, Housing and Neighbourhoods Workshop, Metropolis Year II Conference, Montreal, November 1997.

<http://www.library.utoronto.ca/hnc/publish/keynote.pdf>

Send information on submissions you would like to have considered for a future update to [nexus@cprn.org](mailto:nexus@cprn.org). If you have not already done so, subscribe to the *Urban Nexus* list-serve at <http://www.cprn.org/en/nexus.cfm>

---

## *Nexus des enjeux urbains*

### **Un bulletin électronique du Réseau de la famille des RCRPP**

Bienvenue au *Nexus des enjeux urbains*, un bulletin électronique mensuel de recherche sur les politiques, d'actualités et d'informations sur des événements relatifs aux villes et aux collectivités, qu'ont lancé les Réseaux canadiens de recherche en politiques publiques (RCRPP) en octobre 2002. Le *Nexus des enjeux urbains* s'adresse aux décideurs, aux chercheurs et aux personnes intéressées parmi la population qui sont à la recherche de renseignements à jour, de sources canadiennes et autres, sur de nouvelles recherches portant sur les villes.



Pour consulter le répertoire des résumés du *Nexus des enjeux urbains* qui sont conservés sur le site Web des RCRPP, cliquez ici :

<http://www.cprn.org/fr/theme-docs.cfm?theme=31>

## 16 avril 2003 – Immigration, diversité et villes inclusives

Le Canada est l'un des pays les plus urbanisés de la planète et ses grandes villes sont aussi parmi les plus diversifiées sur le plan ethnique.

L'immigration a contribué grandement au caractère cosmopolite des villes où des gens de race, de culture, de langue, de religion et d'expériences de vie différentes vivent et travaillent ensemble dans un « espace commun ». Les décideurs en milieux urbains ont désormais d'importants défis à relever pour créer des villes inclusives qui permettront aux nouveaux arrivants et aux personnes possédant des antécédents diversifiés de participer pleinement à la vie économique, sociale et politique de la ville. Cette situation est attribuable en partie au fait que les villes qui attachent de l'importance aux différences et offrent les conditions les plus favorables à la diversité sont aussi les endroits les plus innovateurs de la nouvelle économie. Dans ce numéro du *Nexus des enjeux urbains*, nous mettons en évidence des recherches effectuées au Canada, en Europe et aux États-Unis, dans lesquelles les auteurs examinent différents aspects d'une diversité viable et de villes inclusives.

### Résumés

**McIsaac, Elizabeth. 2003. *Nation Building Through Cities: A New Deal for Immigrant Settlement in Canada*. Ottawa: Caledon Institute of Social Policy.** <http://www.caledoninst.org/PDF/553820436.pdf>

**Mwarigha, M.S. 2002. *Towards a Framework for Local Responsibility: Taking Action to End the Current Limbo in Immigrant Settlement in Canada*. Toronto: Maytree Foundation.**

[http://www.maytree.com/PDF\\_Files/TowardsFrameworkReport.pdf](http://www.maytree.com/PDF_Files/TowardsFrameworkReport.pdf)

Ces deux rapports considèrent les défis que comporte la conception de politiques et de programmes efficaces concernant l'immigration et l'établissement des immigrants dans les villes canadiennes. Elizabeth McIsaac fait une critique de propositions récentes en faveur d'une stratégie de « dispersion » et elle présente une solution de rechange sous la forme d'un cadre multipartite et intergouvernemental visant à améliorer l'aptitude des



viles, de petite et grande taille, à aider les nouveaux arrivants à se trouver un emploi, un logement et des établissements d'enseignement convenables dans la communauté de leur choix. M.S. Mwarigha met l'accent sur la dynamique de l'établissement des immigrants à Toronto, principale destination d'un nombre croissant d'immigrants. Le rapport fait état des principaux défis que doivent relever les nouveaux arrivants et les communautés d'accueil, ainsi que les manques de concordance entre les besoins en matière d'établissement et les services offerts, ainsi qu'entre les responsabilités et les ressources. L'auteur décrit de nouveaux paramètres pour une politique, une planification et des rapports au chapitre de la prestation de services entre les intervenants gouvernementaux et non gouvernementaux.

Elizabeth McIsaac est gestionnaire de recherche et d'analyse de politiques à la Maytree Foundation (<http://www.maytree.com/>). M. S. Mwarigha est directeur des programmes au Centre pour les droits à l'égalité au logement (<http://www.equalityrights.org/cera/>).

**Rogers, Alisdair, and Jean Tillie (eds.). 2001. *Multicultural Policies and Modes of Citizenship in European Cities*. Ashgate: Aldershot.**

**UNESCO Management of Social Transformations Programme. *City Templates*.**

<http://www.unesco.org/most/p97city.htm>

Ces deux initiatives de recherche présentent une perspective comparative intéressante axée sur l'immigration et l'établissement en milieux urbains. Elles sont toutes deux issues du programme MOST de l'UNESCO, qui fut lancé en 1994 en vue de générer des connaissances pertinentes en matière de politiques sur la gestion de villes multiculturelles à l'ère de la mondialisation. Le volume publié sous la direction de Rogers et Tillie contient des études de cas détaillées des relations entre les immigrants, leurs communautés ethniques connexes et les sociétés d'accueil dans dix villes choisies d'Europe. Les villes choisies sont situées dans le nord et le sud de l'Europe. Les chapitres d'introduction et de conclusion du volume sont consacrés aux thèmes comparatifs. Le projet *City Templates* permet d'accéder par voie électronique à des bases de données de recherche sur divers aspects de la diversité et de l'inclusion en milieux urbains dans dix-sept villes d'Europe.

Alisdair Roger enseigne à l'École de Géographie et de l'Environnement du Keble College de l'Université Oxford. Jean Tillie enseigne à l'Institute for Migration and Ethnic Studies de l'Université d'Amsterdam. On peut obtenir des renseignements sur leur ouvrage à l'adresse suivante : <http://www.pscw.>

**Gertler, Meric S., Richard Florida, Gary Gates, and Tara Vinodrai. 2002. *Competing on Creativity: Placing Ontario's Cities in North American Context*. Un rapport préparé pour le ministère de l'Entreprise, des Débouchés et de l'Innovation de l'Ontario et l'Institute for Competitiveness and Prosperity**  
<http://www.competeprosper.ca/institute/>

Ce rapport situe l'analyse de l'intégration culturelle et de la diversité urbaine dans le contexte de la nouvelle économie. L'étude est consacrée à un examen de la relation entre le talent, la technologie, la créativité et la diversité dans des villes-régions de l'Ontario et du Canada, et à une comparaison de ces résultats avec ceux obtenus auparavant par Richard Florida aux États-Unis. Le rapport conclut que les villes-régions de l'Ontario possèdent de solides assises favorables à l'innovation économique qui s'appuient sur leurs classes créatives et dynamiques à l'échelle locale, et sur l'ouverture d'esprit à l'égard de la diversité de gens appartenant à une multitude de groupes raciaux et ethniques et de style de vie. La notion d'« indice du caractère mosaïque » (*Mosaic Index*) met en évidence la valeur de la diversité et l'importance de l'immigration et de l'établissement en milieux urbains.

Merich S. Gertler est professeur de géographie et d'aménagement et titulaire de la chaire Goldring en études canadiennes à l'Université de Toronto. Richard Florida est professeur titulaire de la chaire H. John Heinz III en développement économique régional à la Heinz School of Public Policy and Management de la Carnegie Mellon University. Gary Gates est associé de recherche au Population Studies Centre de l'Urban Institute, à Washington (D.C.). Tara Vinodrai est étudiante au doctorat en géographie économique à l'Université de Toronto.

**Carolle Simard. 2001. *La représentation des groupes ethniques et des minorités visibles au niveau municipal : candidats et élus*. Rapport de recherche remis au Conseil des relations interculturelles du Québec.**  
[http://im.metropolis.net/research-policy/research\\_content/doc/Simard1\\_France.PDF](http://im.metropolis.net/research-policy/research_content/doc/Simard1_France.PDF)

Étant donné que les acteurs politiques locaux sont de plus en plus appelés à arbitrer les conflits relatifs à la gestion de la diversité ethnoculturelle, l'examen de la composition ethnoculturelle des conseils municipaux devient de plus en plus urgent. Le présent rapport examine la composition

ethnoculturelle de 16 conseils municipaux au Québec. L'étude concerne également les candidats ayant brigué les suffrages lors des dernières élections municipales qui se sont déroulé entre 1997 et 1999.

De manière non ambiguë, la recherche met en lumière que la représentation des groupes ethniques minoritaires au niveau municipal n'est pas proportionnelle à la population ethnique totale. Quoique certaines villes affichent des taux de présence des candidats et des élus supérieurs à la proportion des groupes ethniques dans la population, cette étude permet de constater que l'objectif d'une représentation proportionnelle demeure un objectif à atteindre dans plusieurs villes, notamment dans celles situées à l'extérieur de la zone métropolitaine. Pour leur part, les femmes des groupes minoritaires et majoritaires témoignent de taux de succès moindres que ceux des hommes, exception faite des femmes des minorités visibles.

Carolle Simard est professeure au département de science politique de l'Université du Québec à Montréal.

## Quoi de neuf ?

### À la librairie

**Holston, James, ed. 1999. *Cities and Citizenship*. Durham and London, Duke University Press.**

Dans ce recueil d'études, on soutient que les villes sont devenues des endroits primordiaux pour négocier la citoyenneté, la démocratie et l'appartenance nationale. Les études de cas présentées portent sur des villes d'Afrique, d'Europe, de l'Amérique latine et de l'Amérique du Nord.

**Reitz, Jeffrey G. 1998. *Warmth of the Welcome: The Social Causes of Economic Success for Immigrants in Different Nations and Cities*. Boulder, Colorado: Westview Press.**

Cet ouvrage examine la mesure dans laquelle la performance économique des immigrants est influencée par des institutions sociales au niveau national et urbain comme le marché du travail, les services d'aide sociale et les systèmes d'enseignement. Des comparaisons urbaines transnationales y sont présentées entre les États-Unis, le Canada et l'Australie.

**Isin, Engin F. (ed.). 2000. *Democracy, Citizenship and the Global City*. London: Routledge.**

Ce recueil d'études fait appel à une approche interdisciplinaire pour retracer l'émergence de la ville en tant qu'espace vital pour la démocratie et la citoyenneté à l'ère de la mondialisation. Un vaste éventail de spécialistes des affaires urbaines d'origine canadienne, européenne et américaine ont contribué à la rédaction des chapitres de cet ouvrage.

**Waldinger, Roger (ed.). 2001. *Strangers at the Gates: New Immigrants in Urban America*. Berkeley: University of California Press.**

Cet ouvrage collectif contient une analyse exhaustive du sort des immigrants dans les villes américaines les plus peuplées, en précisant les conditions qui entravent ou facilitent les progrès économiques des nouveaux arrivants.

## Colloques et événements

Projet Métropolis, Département du patrimoine canadien et Association d'études canadiennes. **“Séminaire sur les intersections de la diversité.”** 25-26 avril 2003. Niagara Falls, Ontario.

[http://www.acs-aec.ca/fr\\_IntersectionDiv.html](http://www.acs-aec.ca/fr_IntersectionDiv.html)

Institute of Intergovernmental Relations, Queen's University. **“Municipal-Federal-Provincial Relations: New Structures/New Connections.”** 9-10 mai 2003. Kingston, Ontario.

<http://www.iigr.ca/conferences/090503>

Fédération canadienne des municipalités. Conférence annuelle. **“Des collectivités compétitives.”** 30 mai-2 juin 2003. Winnipeg, Manitoba.

<http://www.fcm.ca>

International Council for Canadian Studies. **“Transculturalisms: Diversity and Metamorphosis.”** 22-24 mai 2002. Université du Québec à Montréal.

[http://canada.metropolis.net/frame\\_set\\_e.html](http://canada.metropolis.net/frame_set_e.html)

Association canadienne du transport urbain. Conférence annuelle. **“Transport collectif : Pour des communautés plus fortes.”** 31 mai-4 juin 2003. Winnipeg, Manitoba.

<http://www.cutaactu.ca/>

Institut canadien des urbanistes. Conférence annuelle. **“Bâtir les collectivités.”** 6-9 juillet 2003. Halifax, Nouvelle-Écosse. Conférencier d'honneur : Judith Maxwell, Présidente, Réseaux canadiens de recherche en

politique publiques.

<http://www.cip-icu.ca/french/home.htm>

Huitième Conférence International Métropolis. “De l'intérêt de la migration. Perspective globale sur les possibilités de prospérité économique et sociale.” 15-19 septembre 2003. Vienne, Autriche.

<http://www.metropolis2003.at/en/about.htm>

## Recherches en politiques publiques

Papillon, Martin. 2002. *Immigration, Diversity and Social Inclusion in Canada's Cities*. Rapport No. F|27. Ottawa: Réseaux canadiens de recherche en politiques publiques.

<http://www.cprn.org>

Germain, Annick. 2000. “**Immigrants and Cities: Does Neighbourhood Matter?**” Présenté au Transatlantic Learning Committee, Montréal.

[http://im.metropolis.net/research-policy/research\\_content/doc/IMMIGRANTS.pdf](http://im.metropolis.net/research-policy/research_content/doc/IMMIGRANTS.pdf)

Bloom, Michael, et Michael Grant. 2001. “**Brain Gain: The Economic Benefits of Recognizing Learning and Learning Credentials in Canada.**” Conference Board of Canada.

[http://www.conferenceboard.ca/education/pdf/brain\\_gain\\_detailed\\_findings.pdf](http://www.conferenceboard.ca/education/pdf/brain_gain_detailed_findings.pdf)

Sandercock, Leonie. 2000. “**When Strangers Become Neighbours: Managing Cities of Difference.**” *Planning Theory and Practice* Vol. 1, No. 1: 13-30.

<http://www.tandf.co.uk/journals/routledge/14649357.html>

Strategic Workshop on Immigrant Women Making Place in Canadian Cities. 2002. *Policy-Relevant Research on Immigration and Settlement – Relevant for Whom: A Working Document*. Coordonnateur de l'atelier de travail : D. Rose.

<http://GenderImmigration.inrs-ucs.uquebec.ca>

United Kingdom Government, Home Office. 2001. *Community Cohesion: A Report of the Independent Review Team*. Présidé(e) par Ted Cante.

<http://www.ukonline.gov.uk>

Bauder, Harald, et Emilie Cameron. 2002. **“Cultural Barriers to Labour Market Integration: Immigration from South Asia and the Former Yugoslavia.”** Métropolis. Site de Vancouver: Recherche sur l'immigration et l'intégration dans les métropoles.

<http://www.riim.metropolis.net/Virtual%20Library/2002/wp02-03.pdf>

Edgington, David W., et Thomas A. Hutton. 2002. **“Multiculturalism and Local Government in Greater Vancouver.”** Métropolis. Site de Vancouver: Recherche sur l'immigration et l'intégration dans les métropoles.

<http://www.riim.metropolis.net/virtual%20Library/2002/wp02-06.pdf>

Hulchanski, J. David. 1997. **“Immigrants and Access to Housing: How Welcome are Newcomers to Canada?”** Présentation à l'atelier sur le logement et les quartiers, Deuxième conférence nationale Métropolis, Montréal, novembre 1997.

<http://www.library.utoronto.ca/hnc/publish/keynote.pdf>

Faites-nous parvenir des renseignements sur des textes que, à votre avis, nous devrions considérer pour une mise à jour future en nous écrivant à l'adresse suivante : [nexus@cprn.org](mailto:nexus@cprn.org). Si vous ne l'avez pas encore fait, inscrivez-vous au serveur de liste du *Nexus des enjeux urbains* à : <http://www.cprn.org/fr/nexus.cfm>

---

**RCRPP**

**CPRN**

**Nexus  
des enjeux urbains**